
 

  درباره نقش برجسته ساسانی

 یکی از تاریخی ترین و مهم ترین وقایع سال ۱۴۰۲ 
خورشیدی برگشت نقش برجسته ارزنده از دوران باشکوه 
ساسانیان باستان متاخر بود که شوربختانه این واقعه 
مهم تحت تاثیر برخی نظریات غیر اصولی قرار گرفته 
است. نظریاتی چون سرباز موبد مخوف کرتیر )کردی( 
و جدید ترین نظر که نقش می تواند اردشیر بابکان اولین 
شاهنشاه ساسانیان باشد. در رد نظریه هایی گفته شده 
باید اذعان کرد یک نقش برجسته  ساسانی هنر مجلل 
سلطنتی آیینی است و جز شاهنشاه ساسانیان و عده ای از 
اشخاص خاص )همچون موبد گرتین( دیگران حق حجاری 
نقش نداشته اند.در تمام نقش برجسته های ساسانی هرگز 
سربازان به صورت منفک و جداگانه نقش نشده اند. نمونه 
سربازهای ساسانی را می توان در پشت شاهنشاه ساسانی 
همچون نقش برجسته تنگ چوگان سه به صورت سواران 
پارسی مشاهده کرد. در باب انتساب نقش به موبد گرتیر 
باید اشاره کرد یک مورد مخوف در تمام نقوش منتسب 
به او دارای شاخصه هایی است که به راحتی می توان او را 
از دیگر رجال مهم دوره ساسانی تشخیص و متمایز کرد 
اولین نشانه اینکه او همیشه صورتی اصلاح شده دارد. نشان 
ویژه او به شکل قیچی است که او را در میان دیگران قابل 
شناسایی می کند. البته پیش آمده که در یک مورد موبد 
گرتیر از نشان قیچی استفاده نکرده )نقش رجب( اما صورت 
اصلاح شده او مبین گرتیر بودنش است. در نقش برجسته 
استردادی از انگلیس هیچ کدام از علائم ویژه موبد گرتیر در 
نقش مشاهده نمی شود. بی پایه و اساس ترین نظر در میان 
نظریات گفته شده در باب نقش برجسته استردادی اردشیر 
بابکان خواندن آن است که با دلایل بسیار رد می شود. 
یک؛ اردشیر بابکان در تمام نقوش و آثار دیگر همچون 
سکه هایش با تاج های گوناگون خویش ظاهر شده که به 
راحتی می توان آنها را شناسایی کرد قبل از شاهنشاه شدن 
اردشیر بابکان او آخرین شاه پارس در اواخر دوره اشکانیان 
بوده که در همان زمان هم از کلاه بازی با علائم خاصی 
همچون ستاره پای در وسط کلاه یا علامت ماه و ستاره 
استفاده کرده که شناختش را آسان می کند؟ حال باید به 
تعیین هویت نقش پرداخته و پرسش های اصلی اینگونه 
مطرح شود که نقش برجسته متعلق به چه دوره ای است و 
متعلق به کدام محل است؟ کلیات آن چه موضوعی است؟ 
شخص در نگاره چه شخصیتی می تواند باشد؟ هم سنجی 
با دیگر نقش برجسته های ساسانیان نشان می دهد بدون 
شک نقش برجسته استردادی متعلق به دوره ساسانی 
است و در مقایسه با آثار صخره ای دوران سلطنت بهرام 
دوم همچون گویم و نقش رستم ۲ و برم دلک۲ می توان 
ادعا کرد که نقش در زمان بهرام دوم حجاری شده خاستگاه 
اولیه نقش به نظر نگارنده به گزینه برای این نقش احتمالا 
اقلیم کردستان بوده باشد. موضوع اصلی نقش برجسته 
حضور شخصیتی عالی رتبه دربار ساسانیان در مراسم 
آیینی سلطنتی است. شخصیت در نقش برجسته همچون 
نقش برجسته گویم و برم دلک ۲ با همان شکل و شمایل 
و استایل ایستاده و انگشت سبابه به حالت احترام به مقام 
بالا گرفته، انگشت سبابه به بالا گرفتن یک احترام رایج در 
زمان ساسانیان بوده. این احترام در این نقش می توانسته 
به سه دلیل انجام پذیرفته باشد دلیل نخست اهورامزدا با 
دیگر ایزدان زرتشتی در مقابل او نقش شده باشند. در مقابل 
او آتش مقدس مرتبط با ایزدان زرتشتی در آتشدان وجود 
داشته باشد. سوم شاهنشاه ساسانیان در مقابلش باشد. در 
باب هویت شخصیت در نقش برجسته باید به این نکته اشاره 
کرد نقش برجسته در شکل و شمایل کاملا قابل مقایسه با 
نفر سوم سمت چپ بهرام دوم در نقش برجسته نقش رستم 
دو است برخی از پژوهشگران آن شخصیت را با یک بیدخش 
در تمام نقوشی که حضور دارد )نقش رستم ۲ و چهار؛ سراب 
بهرام( و در بشقاب منتسب به او به نام بشقاب آرمازی با 
نشانه ها و علائم ویژه همچون نشان هلال ماه حضور دارد 
و نبود این نشانه ها در کلاه نقش برجسته استردادی دلیل 
محکمی بر پاپک نبودن آن است برای شناخت بهتر از هویت 
شخصیت در نقش باید به علائم حجاری شده در آن توجه 
ویژه کرد. مهم ترین نشانه نقش در روبان و کره کوتاهی است 
که در پشت سر شخصیت حک شده است.  دکتر موسوی 
حاجی استاد تمام دانشگاه مازندران و نویسنده کتاب نقش 
برجسته های ساسانیان این روبان ها را متعلق به شاهزادگان 
ساسانیان عنوان می دارد.  نگارنده همسو و هم نظر با این 
استاد برجسته دانشگاه مازندران شخصیت در نقش برجسته 
را یکی از شاهزادگان دربار بهرام دوم عنوان می دارم. دربار 
بهرام دوم دارای شاهزادگان متعددی بوده که در نقش 
برجسته نقش رستم ۲ با دو تن از آنها به واسطه بر سر داشتن 
کلاه های کله حیوانی که مختص شاهزادگان ساسانیان 
است آشنایی داریم و جز بهرام سوم شاهزادگان دیگری 
هم در دربار حضور داشته اند و نقش برجسته استردادی 
احتمالا یکی از همین شاهزادگان و فرزندان بهرام دوم جز 

بهرام سوم )سکانشاه( است. 
 

 
کتابخانه 

اکثر کتابخانه هایی که در سطح شهر تهران هستند 
کتاب های جدید ندارند و همان کتاب های قدیمی را به 
مشتریان خود می دهند. پیشنهادم به عنوان یک دانشجو 
این است که مسئولین این مراکز بر اساس نیاز نسل جوان 
کتاب تهیه کنند و در اکثر کتابخانه های کتابهای تست و 
کنکور را نیز بگذارند تا دانشجویان و دانش آموزان از آنها 

استفاده کنند. 
محبی از تهران

  آرمان ملی: اخیرا احکامی که از سوی برخی قضات در 
ایران برای افراد بی حجاب وضع شده، به واسطه نادر بودن و 
البته جدید بودن آن مورد توجه بسیاری از رسانه ها، مردم، 
کارشناسان و صاحب نظران قرار گرفته. احکامی مثل شستن 
میت یا مراجعه به روانکاو. در خصوص مراجعه به روانکاو هم 
که در مورد برخی بازیگران به دلیل پوشش کلاه در برخی 
مجامع، صادر شده بود، کارشناسان گفتند که یک متخصص 
باید ضرورت مراجعه به اماکن مورد نظر برای درمان را تشخیص 
دهد و این مثل سایر بیماری های جسمی می ماند. یکی از نظرات 
مربوط به رئیس دانشکده روانشناسی دانشگاه تهران بود که 
گفت تنها اشخاص متخصص می توانند افراد را به روانشناس و 
روانپزشک ارجاع دهند. پورحسینی که در توئیتی خود به  احکام 
قضائی بازیگران زن درباره حجاب واکنش نشان داد، در حساب 
توئیتری خودش نوشت: جناب آقای اژه ای گرامی، »نظام 
ارجاع« به روانشناس و روانپزشک دارای روند علمی و حرفه ای 
است، تنها اشخاص متخصص می توانند افراد را به روانشناس 

و روانپزشک ارجاع دهند تا بیهوده به آن ها برچسب نخورد. 
 مگر من دیوانه ام که به روانشناس مراجعه کنم!

اما یک پزشک هم در خصوص این اتفاقات پرسیده که 
چرا مراجعه به روانشناس باید معنی تنبیه داشته باشد؟ با 
این تکمله که قاضی صلاحیت تشخیص بیماری روانی ندارد.  
هانیه زائر رضایی، روانشناس به خبرآنلاین گفته »وقتی این 
خبر را شنیدم به خودم گفتم چقدر بد که از مراجعه به یک 
روانشناس به عنوان تنبیه استفاده شده است.« او ادامه داده 
که »در سال های گذشته خیلی زیاد فرهنگ سازی شد که 
مردم مراجعه به روانشناس را بپذیرند، بنابراین وضعیت تابو 
بودن مراجعه به مشاور یا جملاتی مثل )مگر من دیوانه ام که 
به روانشناس مراجعه کنم( شکسته شد و تابو بودن مراجعه به 
روانشناس حداقل در شهرهای بزرگ تر خیلی کمتر شد، اما 
وقتی ناگهان حکمی تنبیهی صادر می شود که افرادی باید 
به روانشناس مراجعه کنند، انگار مجدد داریم تابو سازی و 
انگ سازی می کنیم درحالی که تمام تلاش ها باید برای انگ 
زدایی باشد.« زائر رضایی همچنین به این نکته اشاره کرده که 
»حتی اگر تشخیص مراجعه به روانشناس درست باشد، مگر 
باید بیماری کسی را جار زد؟ از منظر اخلاق پزشکی حتی 
اجازه نداریم بیماری کسی را بدون اجازه خود فرد به اعضای 
خانواده اش بگوییم، بلکه از فرد درخواست می کنیم خودش به 
اعضای خانواده یا هرکسی که احساس می کند باید از بیماری 
اطلاع داشته باشد بگوید، بنابراین در بهترین حالت اگر این 
تشخیص درست باشد ما اجازه نداریم طوری بیماری را اعلام 

کنیم که همه بدانند.«

 روانشناسی یک رشته تخصصی است
اما قاضی پرونده چه طور به بیماری این افراد پی برده است، تا 
برای آن ها مجازات تکمیلی مراجعه به روانشناس درنظر بگیرد؟ 
کامبیز نوروزی، حقوقدان دراین باره گفته: »این که کسی بیمار 
است یا دچار بیماری های روحی و روانی است توهین نیست 
اما نکته مهم این است که قاضی چگونه فهمیده متهم پرونده 
دچار بیماری روحی است؟ در اخباری که منتشر شده ما متوجه 
نمی شویم که قاضی متهم پرونده را به روانشناس یا پزشکی 
قانونی ارجاع داده و پزشکی قانونی چنین تشخیصی داده باشد، 
از اخبار چنین برمی آید که قاضی شخصاً چنین تشخیصی 
داده است، درحالی که روانشناسی یک رشته تخصصی است 
که روانپزشک و روانشناس باید درباره آن حرف بزنند، یک 
قاضی هرقدر هم فرد آگاهی باشد اصولاً صلاحیت تشخیص 
بیماری روانی را ندارد و این به نوعی مداخله در امور پزشکی 
است.« نوروزی درباره تناسب نوع مجازات با اعمال انجام 
شده یک توضیح هم داده با این مضمون که »مجازات های 
تکمیلی به حکم ماده ۲۳ قانون مجازات اسلامی باید با نوع جرم، 
کیفیت جرم و شخصیت متهم متناسب باشد، در این آرا تناسب 

نمی بینیم و شگفت آور است، مثلًا شستن جسد در غسالخانه 
چه ارتباطی با مسئله حجاب دارد؟ یا ممنوعیت خروج از کشور 
با مسئله حجاب هیچ ارتباطی پیدا نمی کند، از نظر حقوقی این 
هیچ مشابهی نمی شود برای آن پیدا کرد.« این حقوقدان درباره 
اینکه آیا احکام صادره، ظرفیت بازدارندگی از وقوع جرم را دارند 
یا خیر گفته است که »به نظر هدف این آرا ترساندن  مجرمان  
است، اما نکته مهم این جاست که جامعه زمانی از مجازات عبرت 
می گیرد که آن مجازات را عادلانه، قانونی و منصفانه تشخیص 
بدهد. حقوقدان های متعدد نقدهای فراوان به این آرا وارد کردند 
و این که در جامعه مقبولیت ایجاد نمی کند و موجب این می شود 
که جامعه در برابر این آرا دیدگاه منفی پیدا کند، مسئولان 
ارشد قضائی حتما باید برای حفظ  شأن دستگاه قضا فکری برای 
این آرا کنند.« نوروزی درباره احتمال تغییر آرا در دادگاه های 
تجدید نظر هم گفته »من احتمال قوی می دهم این آرا در مرجع 
تجدید نظر لغو شود، به هر حال قضات دادگاه های تجدید نظر 
معمولاً قضات با تجربه تری هستند است، تا شکستن احتمالی 
این آرا در دادگاه تجدید نظر اثرات منفی این قبیل احکام باقی 

خواهد ماند.«

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1604

شنبه 
1402 .04 .31
04    محرم    1445/    22  جولای     2023

a r m a n m e l i . i r

                       88105007                 

یادداشـــت

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

رئیس دانشکده روانشناسی دانشگاه تهران گفته تنها متخصصان می توانند افراد را به روانشناس و روانپزشک ارجاع دهند

  آیا قاضی صلاحیت تشخیص بیماری روانی را دارد؟
   کارشناسان حقوق می پرسند: شستن جسد در غسالخانه چه ارتباطی با مسئله حجاب دارد؟

  موج جدید طوفان های 
1۲0روزه

سرپرست اورژانس پیش بیمارستانی و دبیر 
مدیریت بحران دانشگاه علوم پزشکی زابل 
گفت: در پی شروع مجدد طوفان های شدید 
همراه با گرد و غبار در شهرستان های زیر 
پوشش این دانشگاه، ۹۹۸ نفر بیمار و مصدوم 
از این پدیده طبیعی روانه بیمارستان ها 
شدند. محمد خلیلی اظهارکرد: طوفان های 
شدید گرد و غبار در شهرستان های شمال 
سیستان و بلوچستان خسارات عمده ای بر 
سلامت و زندگی مردم تحمیل کرده است. او 
ادامه داد: اورژانس پیش بیمارستانی به عنوان 
خط مقدم سلامت با آمادگی کامل برای ارائه 
خدمات درمانی به بیماران و مصدومان ناشی 
از طوفان و افرادی که در مسیر جاده ها در 
راه مانده اند، آماده خدمات رسانی است. 
سرپرست اورژانس پیش بیمارستانی و دبیر 
مدیریت بحران دانشگاه علوم پزشکی زابل 
گفت: با شروع مجدد طوفان از ساعت ۶ صبح 
۲۷ تیر تا ساعت ۲۰ شامگاه پنجشنبه تعداد 
۹۹۸ نفر بیمار و مصدوم به اورژانس پیش 
بیمارستانی و مراکز بهداشتی درمانی مراجعه 
و از خدمات درمانی و بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشکی زابل بهره مند شدند. او بیان 
کرد: در پی موج جدید وزش طوفان در پنج 
شهرستان زابل، زهک، هامون، هیرمند و 
نیمروز از مجموع ۹۹۸ نفر مراجعه کننده 
به مراکز درمانی، ۵۱ نفر جهت ادامه درمان 
بستری شدند و ۹۴۷ نفر نیز به صورت 
سرپایی خدمات درمانی دریافت کردند. 
خلیلی ادامه داد: به دنبال طوفان های شدید 
در این مناطق، عمده مشکلات مردم، قلبی، 
تنفسی، چشمی و تصادفات ناشی از کاهش 
میدان دید بوده و از عموم مردم درخواست 
می شود از منزل خارج نشوند و در صورت 
بروز علائمی مانند حمله آسم، تنگی نفس، 
درد قفسه سینه و سرفه های شدید با اورژانس 

۱۱۵ تماس بگیرند. 

مرداد، گرمترین ماه جهان از 
هزاران سال پیش

دانشمند ارشد آب و هوا در ناسا احتمال 
داد که ماه ژوئیه/تیر- مرداد جاری احتمالا 
گرم ترین ماه جهان از صدها و بلکه هزاران 
سال پیش خواهد بود. به نقل از اسکای نیوز، 
بر اساس داده های رصدخانه های اتحادیه 
اروپا و دانشگاه »مین«، این ماه رکوردهای 
روزانه گرما را شکسته است.  »گاوین 
اشمیت« اظهار کرد: »با وجود اختلاف جزئی 
در نتایج این رصدخانه ها، افزایش شدید 
دما به طور مشخص واضح است و ما شاهد 
تغییرات دمایی بی سابقه ای در سراسر جهان 
هستیم.« او با اشاره به اینکه »نمی توان این 
تأثیرات را تنها به پدیده »ال نینو« نسبت 
داد«، افزود: »انتظار داریم این روند ادامه یابد 
و دلیل آن این است که ما همچنان به پمپاژ 
گازهای گلخانه ای به جو ادامه می دهیم. 
پیش بینی می کنیم سال ۲۰۲۴ گرمتر باشد 
زیرا آن را با پدیده ال نینو که اکنون در حال 

گسترش است شروع خواهیم کرد.«
 

زلزله ۴.۳ ریشتری استان 
سمنان را لرزاند

ایرنا نوشت: زمین لرزه ای به بزرگی 
چهار و سه دهم درجه در مقیاس امواج 
درونی زمین )ریشتر( دیباج دامغان در استان 
سمنان را لرزاند.  این زلزله با قدرت چهار و 
سه دهم ریشتر در عمق هشت کیلومتری 
زمین ساعت ۱۱ و ۲۹ دقیقه روز جمعه رخ 
داد. این زلزله در طول ۵۴ و ۲۵۲ هزارم و 
عرض جغرافیایی ۳۶ و ۲۹۵ هزارم برای 
لحظاتی کوتاه رخ داد اما محسوس بود. کانون 
زمین لرزه ۱۵ کیلومتری دیباج در شهرستان 
دامغان و ۴۱ کیلومتری مجن در شهرستان 
شاهرود اعلام شده است. شدت زمین لرزه 
به حدی بود که علاوه بر دیباج دامغان در 
شهر شاهرود نیز احساس شد. دیباج یکی 
از شهرهای کوهستانی شهرستان دامغان در 
استان سمنان و مرکز دهستان رودبار است 
که در ۵۵ کیلومتری شمال شهر دامغان 

قرار دارد. 

سهم سابقه تحصیلی دروس 
عمومی در کنکور

ایسنا نوشت: امسال سوابق تحصیلی در 
کنکور سراسری سهم ۴۰ درصدی و قطعی 
داشت و این سهم در سال آینده به ۵۰ درصد 
و پس از آن به ۶۰ درصد می رسد.  منظور از 
سابقه تحصیلی همان نمرات امتحانات نهایی 
و تشریحی است که سهم سوابق تحصیلی 
برای کنکور امسال یعنی سال ۱۴۰۲ و 
کنکور سال بعد یعنی ۱۴۰۳ تنها معطوف به 
نمرات سال آخر متوسطه یعنی پایه دوازدهم 
می شود اما در سال ۱۴۰۴ نمرات پایه های 
یازدهم و دوازدهم و از سال ۱۴۰۵ به بعد بر 
اساس نمرات پایه های سه سال آخر )دهم، 
یازدهم و دوازدهم( محاسبه می شود. درواقع 
سابقه تحصیلی هر داوطلب میانگین وزنی 
نمرات دروس عمومی و تخصصی در هر رشته 
تحصیلی دوره دوم متوسطه )در نظام آموزشی 
جدید یا -۶ -۳ ۳( و یا دیپلم و پیش دانشگاهی 

)در نظام آموزشی قبلی( است. 

با اتلاف ۳۰ درصد محصولات کشاورزی؛ 

سالانه۹میلیاردمترمکعبآبهدرمیرود
   موضوع برنامه صف اول در تلویزیون 
به برنامه دولت برای بهبود بهره وری 
اختصاص داشت که با حضور میرسامان 
پیشوایی، رئیس سازمان ملی بهره وری 
ایران بررسی شد. پیشوایی در این برنامه 
با اشاره به تلف شدن سالانه ۳۰ درصد 
محصولات کشاورزی گفته که برای 
این میزان ما ۹ میلیارد مترمکعب آب 
داریم مصرف می کنیم درحالیکه کل 
آب شرب کشورمان چیزی حدود ۱۰ 
میلیارد مترمکعب است. پیشوایی در 
این باره توضیح داده: »یک چیزی بین 
۸۰ تا ۹۰ درصد آب کشور ظاهراً در حوزه 
کشاورزی صرف می شود. البته اینکه 
بگوییم همه این آب دقیقاً سر زمین 
است اشتباه است. خیلی از آن در مسیر 
شبکه توزیع کانال های کشاورزی ما 
تبخیر می شود البته که آن را هم باید 
. اما به هر  ما برای آن تدبیر کنیم حتماً
حال یک بخش قابل توجهی است ما 
مشخصی  برنامه های  باید  این  برای 
داشته باشیم. الحمدلله در برنامه هفتم 
توسعه در مجلس شورای اسلامی در 
دست بررسی است، بند های متمرکزی بر 
حوزه بهره وری آب در دست بررسی است 
موضوع حسابداری آب قطعاً موضوعی 
است که باید به آن جدی بپردازیم.  او 
ادامه داده که »بحث اتلاف، من فکر 
می کنم در برنامه دیگری در صداوسیما 
این را عرض کردم خدمت مردم عزیزمان، 

ما یک بخشی از موضوع مان اصلًا اتلاف 
است. ما الان در زنجیره تأمین کشاورزی 
کشور، حدود ۲۵ تا ۳۰ درصد فقط اتلاف 
محصولات داریم. به گفته رئیس سازمان 
ملی بهره وری ایران »ما در سال حدود 
۱۲۵ میلیون تن محصول کشاورزی 
تولید می کنیم، ۲۵ تا ۳۰ درصد آن در 
طول زنجیره حالا بخشی اش روی زمین 
است، بخشی اش در حین انتقال است، 
بخشی اش در حین بسته بندی است، 
بخشی اش در سردخانه هاست، بخشی اش 
در میادین میوه و تره بار است، این ها تلف 
می شود. برای این میزان ما ۹ میلیارد 
مترمکعب آب داریم مصرف می کنیم 
در حالیکه آب شرب کشورمان چیزی 
حدود ۱۰ میلیارد مترمکعب است. یعنی 
ببینید چه میزان ظرفیتی است که اینجا 
اگر آزاد شود کمک می کند به ناترازی 
حوزه آب ما که بسیار هم قابل توجه است. 
ما همکاری نزدیکی را امسال با وزارت 
جهاد کشاورزی ایجاد کرده ایم برای 
اینکه برنامه های ارتقای بهره وری را در 
سطح مزارع مان و سیاست های حوزه 
کشاورزی داشته باشیم که امیدوارم من 
در پایان سال اگر عزیزی از سازمان ملی 
بهره وری در این برنامه حاضر می شود و 
گزارش می دهد، مثل حوزه نفت و صنعت 
که در سال گذشته رشد قابل توجهی 
داشته اند، حوزه کشاورزی را هم شاهد 

رشدش باشیم. 

معاون سازمان محیط زیست خبر داد؛ 

کاهش۰.۹۷میلیاردمترمکعبیحجمآبدریاچهارومیه
  معاون محیط زیست دریایی و تالاب های 
سازمان حفاظت محیط زیست از کاهش 
۰.۹۷ میلیارد متر مکعبی حجم آب دریاچه 
ارومیه در یک سال گذشته خبر داد و گفت: با 
توجه به افزایش شدت تبخیر در ماه های گرم 
سال که غالبا تا اواخر مهرماه ادامه خواهد 
یافت، پیش بینی می شود با ادامه روند کنونی 
تبخیر آب از سطح دریاچه، تراز دریاچه 
ارومیه در ماه های آتی کاهش یابد و به کمتر 
از ۱۲۷۰ متر برسد. مجتبی ذوالجودی 
در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین وضعیت 
دریاچه ارومیه و آمارهای مربوط به سطح 
تراز، مساحت و حجم آب این دریاچه توضیح 
داد: سطح تراز این دریاچه در ۲۶ تیرماه 
۱۴۰۲ به ۱۲۷۰ متر و ۱۸ سانتی متر رسیده 
است. همچنین براساس تصاویر ماهواره ای 
لندست، مساحت عرصه آبی دریاچه ارومیه 
در این سطح تراز برابر یک هزار کیلومتر 
مربع است که نسبت به زمان مشابه در 
سال گذشته ۸۰۱ کیلومتر مربع کاهش 
یافته است. همچنین حجم آب در وضعیت 
فعلی دریاچه ارومیه براساس اعلام شرکت 
آب منطقه ای استان آذربایجان غربی، ۱.۳۶ 
میلیارد متر مکعب برآورد شده که این حجم 
نیز نسبت به زمان مشابه در سال گذشته 
حدود ۰.۹۷ میلیارد متر مکعب کمتر شده 
است. ذوالجودی همچنین در واکنش به 
خبر منتشرشده در برخی رسانه ها مبنی بر 
اینکه در حال حاضر تراز دریاچه ارومیه به 
پایین ترین سطح در ۶۰ سال گذشته رسیده 
است، عنوان کرد: اولا در سه سال آبی گذشته 
در اغلب نقاط کشور از جمله در حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه شاهد تداوم خشکسالی 
بوده ایم و ثانیا باید توجه داشت که براساس 
اعلام سازمان حفاظت محیط زیست، حداقل 
حقابه ای که در طول هر سال آبی باید به 
این دریاچه برسد، ۳.۴ میلیارد متر مکعب 

است، یعنی هر سال باید این میزان آب به 
دریاچه برسد تا سطح تراز آن ثابت بماند که 
در طول سال های اخیر هیچ گاه این اتفاق رخ 
نداده است. معاون محیط زیست دریایی و 
تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست 
ادامه داد: رقم  ۳.۴ میلیارد متر مکعب تقریبا 
معادل رقم تبخیر سالانه آب از سطح دریاچه 
ارومیه است و این در حالی است که در طول 
سال های گذشته، به دلیل خشکسالی و عدم 
مدیریت صحیح منابع آبی، سالانه حجم 
بسیار کمتری از آب وارد دریاچه شده و تداوم 
این روند در طول چندین سال به همراه 
کاهش بارندگی ها در سال های اخیر باعث 
شده است که اکنون شاهد وضعیت بحرانی 
دریاچه ارومیه باشیم. این مقام مسئول در 
سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید بر 
اینکه در طول سال های فعالیت ستاد احیای 
دریاچه ارومیه، هیچ گاه حقابه محیط زیستی 
دریاچه تامین نشده است، اظهار داشت: 
براساس قانون حفاظت و احیای تالاب های 
کشور که در سال ۹۶ به تصویب رسید، حقابه 
تالاب ها و رودخانه ها بعد از آب شرب دومین 
اولویت تامین آب محسوب می شود؛ پیش 
از تصویب این قانون موضوع تامین حقابه 
تمام تالاب ها از جمله دریاچه ارومیه تکلیف 
مشخصی نداشت، اما بعد از تصویب این قانون 
نیز بازهم میزان حقابه تخصیص یافته به 
دریاچه ارومیه در هر سال، فاصله بسیاری با 
رقم تعیین شده توسط سازمان محیط زیست 
داشت.  او در ادامه تاکید کرد: وضعیت 
بحرانی امروز دریاچه ارومیه ناشی از عملکرد 
یک سال و دو سال گذشته نیست، بلکه عدم 
مدیریت صحیح منابع آبی در طول چند دهه 
در حوضه آبریز دریاچه و البته شرایط به 
وجود آمده از خشکسالی، تغییر اقلیم و گرم 
شدن دمای هوا، باعث شده است که دریاچه 

ارومیه به این حال و روز دربیاید.

 حسین فیضی
 دانشجوی دکترای باستان شناسی  


